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REVISTA PRESEI 

 

 

 Numărul șomerilor (persoane care își caută activ de lucru) a crescut cu doar 

18 mii de persoane în aprilie, în perioada stării de urgență. Deși se menține 

sub 5% din populația activă, rata șomajului este cea mai mare din ultimii doi 

ani și jumătate. 

Institutul Național de Statistică anunță că în luna aprilie erau 432 de mii de 

persoane care își căutau în mod activ de lucru. Rata șomajului în rândul 

persoanelor în vârstă de muncă (15-74 de ani) a crescut de la 4% în februarie, la 

4,6% în martie și la 4,% în aprilie 2020. 

 

Pe sexe, rata şomajului la bărbaţi a depăşit-o cu 1,5 puncte procentuale pe cea a 

femeilor (valorile respective fiind 5,4% în cazul persoanelor de sex masculin şi 

3,9% în cazul celor de sex feminin). 
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Ancheta desfășurată de Institutul de Statistică ia în calcul persoanele care își caută 

în mod activ un serviciu, indiferent că sunt sau nu înregistrate la oficiile forțelor de 

muncă. INSSE precizează că între aceștia nu intră cei aproape 500 de mii de 

oameni trimiși în șomaj tehnic, în perioada stării de urgență. De altfel, restricțiile 

de circulație impuse în perioada respectivă au făcut dificilă căutarea unui loc de 

muncă. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 INFOGRAFIC Coronavirus. Statul român ar pierde 5 miliarde de lei din 

accize în 2020 ca urmare a reducerii consumului de carburanți cu 20%  

Cererea internă de carburanți se va reduce în 2020 cu aproximativ 20%, estimează 

principala organizație patronală a producătorilor de petrol și gaze, ceea ce va 

influența negativ nu numai rezultatelor companiilor, ci și încasările la bugetul de 

stat. În aprilie, încasările din accizele achitate de sectorul energetic s-au redus cu 

peste 36%.  

De ce este important: Industria de petrol și gaze este principalul contribuabil la 

buget, iar carantinarea economiei, populației și, implicit, a mașinilor a influențat 

considerabil încasările la buget pe luna aprilie, ca urmare a reducerii consumului.  

De asemenea interesant: Dacă estimările patronatului se confirmă, veniturile 

statului din accizele (+TVA aferentă) achitate de sectorul energetic s-ar putea 

reduce cu aproximativ 5 miliarde de lei în acest an. Statul român ar urma să 

încaseze lunar o sumă mai mică cu 0,4 miliarde de lei numai din accize (+ TVA 

aferentă). Lunar, în mod normal, statul încasa în medie 2 miliarde de lei accize 

(+TVA aferentă) de pe urma comercializării de produse energetice.  

“Veniturile din accizele pentru produse energetice au scăzut în primele patru luni 

ale anului cu 9,6% an/an, în principal ca urmare a reducerii încasărilor în lunile 

martie (-10,9% an/an) și aprilie (-36,6%), de altfel așteptată în contextul instituirii 

stării de urgență”, precizează Ministerul de Finanțe în nota explicativă a execuției 

bugetare până la 30 aprilie.  

Suma de 5 miliarde de lei pe care ar urma să nu o încaseze ministerul de finanțe 

din accize (+TVA aferentă) de la sectorul energetic reprezintă aproximativ 3% din 

bugetul de stat.  

Bugetul de stat pe 2020, alcătuit evident înaintea crizei Coronavirusului și a 

Ordonanțelor Militare adoptate pentru combaterea acestuia, se bazează în proporție 

de peste 25% pe veniturile din accize (care provin peste 90% din consumul de 

produse energetice și de tutun). Astfel, din totalul veniturilor bugetului de stat, 

estimat pentru 2020 la 167 miliarde de lei, 33,6 miliarde de lei reprezintă accize.  
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Cum la acestea se aplică taxa pe valoare adăugată (TVA), suma provenind din 

accize (+TVA) se ridică la 40 de miliarde de lei. Din cele 40 miliarde de lei, 

aproximativ 60% (25 miliarde de lei) provin din industria energetică.  

Problema ministerului este că această tendință, de reducere a consumului, nu va 

dispărea odată cu “relaxarea” măsurilor de carantină, ci se va extinde pe durata 

întregului an și chiar și în 2021. Evoluția încasărilor din accize și a consumului de 

carburanți din ultimul an  

“Scăderea cererii de combustibili pe piața românească, potrivit estimărilor, este în 

scădere cu aproximativ 20% în 2020 comparativ cu aceeași perioadă a anului 

precedent, având în vedere scăderea Jet cu mai mult de 35%, consumul de benzină 

redus cu 20% și motorina cu aproximativ 15%”, susține Federația Patronală Petrol 

și Gaze (FPPG) într-un raport publicat recent.  

Potrivit analizei FPPG, în 2020 și 2021, încetinirea economică va continua să 

afecteze cererea de combustibili pentru fabricile și platformele industriale cu 

niveluri de producție scăzute.  

Vestea bună este că FPPG crede că există un potențial de creștere al cererii de 

motorină datorată activităților de e-commerce, care pot conduce la un număr mai 

mare de livrări efectuate de camioane și autoutilitare alimentate cu diesel. La acest 

lucru ar contribui și scăderea prețului cu aproximativ o părime de la sfârșitul anului 

trecut.  

În ceea ce privește consumul populației, patronatul este mai sceptic. “Vacanța de 

vară va începe fie spre sfârșitul curbei coronavirusului, fie spre mijlocul acesteia și 

putem presupune că mare parte din călătoriile de anul trecut nu se vor repeta anul 

acesta. De asemenea, călătoriile de vacanță sunt în directă legătură cu veniturile 

oamenilor”, arată analiza FPPG.  

În plus, va fi afectat și tranzitul cetățenilor turci din Europa spre casă și înapoi. 

Același lucru este valabil și pentru tranzitul celor 2 milioane de români care-și 

petreceau de obicei vacanțele în Grecia.  

În prezent, peste 58% din prețul benzinei și 53% din cel al motorinei revine 

statului, reprezentând accize și TVA. 

(Sursa: profit.ro) 
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 Cele 10 avertismente ale BNR. În cel mai recent raport publicat, cuvântul 

”incertitudine” apare de aproape 60 de ori 

De 58 de ori apare cuvântul ”incertitudine” în cele circa 70 de pagini ale 

Raportului privind inflația publicat de Banca Națională. Deși discursul oficialilor 

BNR este de regulă unul calm, fără ieșiri emoționale, de data aceasta raportul 

vorbește despre situația actuală ”fără precedent” sau despre impactul ”de o 

severitate ridicată” al crizei. După lectura documentului, am extras 10 avertismente 

pe care acesta le conține. Potrivit raportului publicat de instituția condusă de 

Mugur Isărescu, am putea vedea ca, în pofida unei reveniri a activității economice 

începând din al doilea semestru, ”gradualitatea acesteia va face ca pe ansamblul 

anului dinamica medie a PIB real să înregistreze o valoare negativă semnificativă, 

apropiată de cele înregistrate la apogeul crizei economice din 2008-2009” (în 2009, 

economia a scăzut cu 7.1% -n.a.). 

 1. Nivelul incertitudinii, care a atins cote record în perioada recentă, este de 

așteptat să greveze cu precădere asupra dinamicii investiționale, având ca 

efect probabil înghețarea pe termen scurt a finanțării proiectelor, în timp ce 

pe termen mediu nefiind exclusă posibilitatea unor amânări în mod repetat 

ale termenelor de implementare a acestora. Aceeași incertitudine ridicată, cu 

efect de comprimare a venitului disponibil real al gospodăriilor populației, 

va contribui la întreruperea relativ brutală a trendului favorabil de evoluție a 

consumului din ultimii ani. Totuși, în cazul acestei componente, scăderea 

este de așteptat a fi doar cvasigeneralizată, în condițiile în care anumite 

subcomponente (de exemplu, bunurile de strictă necesitate) au dovedit o 

reziliență sporită, având chiar potențial de a înregistra dinamici pozitive. 

 2. În ceea ce privește evoluțiile de pe piața muncii, ca urmare a contracției 

economice ce se conturează, gradul de tensionare a acesteia este evaluat în 

scădere, reflectând creșterea ratei șomajului și o reducere a numărului 

locurilor de muncă vacante. Pe fondul provocărilor generate de contextul 

epidemic actual, nu este exclusă o restructurare a costurilor de producție, 

mai ales în sectoarele grav afectate de lipsa cererii.  
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Astfel, în condițiile unei puteri de negociere mai ridicate a angajatorului 

relativ la perioada de expansiune a ciclului economic, ajustarea costurilor s-

ar putea produce prin concedieri, înghețări sau reduceri ale salariilor și ale 

altor beneficii acordate salariaților. 

 3. Deficitul de cont curent va cunoaște o ușoară deteriorare pe ansamblul 

anului curent, conturându-se tot mai clar perspectiva unei depășiri în acest 

an a valorii de 4% din PIB stabilită ca reper multianual de Comisia 

Europeană în cadrul tabloului de riscuri economice. Evoluția deficitului de 

cont curent din 2020 este anticipată și pe fondul înrăutățirii deficitului 

bugetar, în condițiile unei majorări a cheltuielilor publice destinate atenuării 

efectelor crizei de sănătate publică, în paralel unui declin important al 

veniturilor bugetare. Prin efectele de runda a doua, contracția economiei este 

de așteptat să agraveze suplimentar balanța fiscală, printr-o nouă majorare a 

cheltuielilor bugetare, sub impactul acțiunii stabilizatorilor automați. 

 4. Situația actuală, fără precedent, face ca perspectivele de evoluție a 

economiei să fie marcate de ample incertitudini. În aceste condiții, pe fondul 

probabilei mențineri pe perioade mai lungi de timp a măsurilor voluntare de 

distanțare socială din partea populației, precum și a unui grad de precauție 

mai sporit și probabil persistent cu impact asupra deciziilor de consum și 

investiții atât ale gospodăriilor și ale companiilor, se anticipează 

înregistrarea unui ritm lent de revenire a activității economice la nivelurile 

observate anterior declanșării crizei pandemice. 

 5. Având în vedere seceta prelungită din unele regiuni ale țării, cu implicații 

directe asupra ofertei de produse agroalimentare, nu sunt excluse presiuni 

inflaționiste pe acest segment. În același timp, dată fiind posibila afectare 

semnificativă a unor culturi agricole (de exemplu, cerealele), nu ar fi exclusă 

nici o diminuare mai importantă a activității economice. 

 6. Actuala criză de sănătate publică este presupusă a exercita doar efecte 

temporare asupra activității economice, chiar dacă de o severitate ridicată.  
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Unul dintre cele mai relevante riscuri ar putea fi acela al transformării 

acesteia într-o criză persistentă, fie prin prelungirea situației medicale pe o 

perioadă mai lungă de timp, fie prin o posibilă reinflamare a cazurilor de 

contaminare în viitor. Astfel de evoluții ar periclita refacerea potențialului 

productiv al economiei. În aceste condiții, adoptarea unor programe și mai 

consistente de susținere a economiei față de cele presupuse în scenariul de 

bază, coroborată unei diminuări și mai ample a încasărilor bugetare, pe 

fondul trenării revenirii economiei, ar fi de natură să vulnerabilizeze atât 

echilibrul intern, cât și pe cel extern al țării, cu toate implicațiile ce ar 

decurge din această evoluție, inclusiv cea de persistență a deficitelor gemene 

(bugetar și de cont curent) și, implicit, de asigurare a finanțării ordonate a 

acestora. 

 7. Incertitudinile sporite cu privire la orizontul de soluționare a crizei ar 

afecta volumul investițional derulat de agenții interni sau, după caz, atras din 

străinătate, grevând asupra rapidității ritmului de revenire ciclică a activității 

economice și al celui de refacere a potențialului productiv al economiei. În 

plus, o prudență sporită din partea consumatorilor și alterarea mai 

semnificativă a obiceiurilor de consum ale acestora ar putea constrânge o 

revenire a economiei susținută de consum atât pe termen imediat, cât și într-

o perspectivă mai lungă de timp. Cumulate, aceste evoluții s-ar răsfrânge 

asupra dinamicii productivității economiei românești, una din consecințe 

putând fi diminuarea avantajului competitiv în raport cu partenerii noștri 

comerciali externi. 

 8. În pofida unei reveniri a activității economice începând din al doilea 

semestru, ”gradualitatea acesteia va face ca pe ansamblul anului dinamica 

medie a PIB real să înregistreze o valoare negativă semnificativă, apropiată 

de cele înregistrate la apogeul crizei economice din 2008-2009” (în 2009, 

economia a scăzut cu 7.1% -n.a.). 

 9. Caracterul de noutate al crizei pe care o traversăm și, implicit, 

numeroasele sale necunoscute fac dificilă evaluarea, la momentul actual, a 

impactului net asupra prețurilor.  
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Dacă pe termen scurt o parte a producătorilor ar putea crește prețurile 

bunurilor și ale serviciilor oferite ca urmare a majorării temporare a cererii 

pentru anumite produse (de exemplu alimente), o trenare pe perioade mai 

lungi de timp a revenirii economiei la niveluri similare celor anterioare crizei 

ar putea ocaziona persistența unor presiuni dezinflaționiste din partea cererii 

agregate, implicit posibile riscuri de abatere în jos a inflației de la 

coordonatele scenariului de bază. 

 10. Reziliența pe perioade mai îndelungate de timp a crizei epidemice, prin 

efectul de perturbare a lanțurilor globale de producție și distribuție, dată 

fiind dificultatea suplinirii într-un timp rezonabil a acestora pe baza unei 

integrări pe orizontală și verticală a producătorilor locali, dar și costurile 

probabil ridicate ale unui asemenea demers, ar putea avea ca efect o reducere 

de durată a ofertei de produse, cu impact advers asupra presiunilor 

inflaționiste resimțite pe termen mediu. 

Citește aici Raportul integral publicat de BNR. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Rezerva de valută a BNR a crescut în mai, dar ar fi scăzut cu 800 de 

milioane de euro dacă nu ar fi intrat banii împrumutați de Ministerul de 

Finanțe de pe piețele externe. 

Rezervele valutare la Băncii Naționale au crescut în mai cu 2,4 miliarde de euro, 

dar asta numai pentru că Ministerul de Finanțe a încasat 3,3 miliarde de euro din 

emisiunea de eurobonduri externe. 

Excluzând această sumă, bilanțul BNR în luna mai 2020 arată ieșiri de 5,5 miliarde 

de euro din rezerva valutară și intrări de doar 4,7 miliarde de euro. 

Nivelul rezervei de aur s-a menţinut la 103,6 tone, cu o valuare actualizată de 5.16 

miliarde de euro. 

Rezervele internaţionale ale României (valute plus aur) la 31 mai 2020 au fost de 

40,8 miliarde de euro, faţă de 38.4 miliarde de euro la 30 aprilie 2020. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-06-2-24031595-0-rai202005.pdf
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În decursul lunii mai cursul euro-leu a evoluat plat, între 4,82 și 4,84. Diferența de 

aproape 800 de milioane de euro care ar fi rezultat în absența intrărilor de bani din 

creditul extern sugerează că BNR a intervenit activ pentru stabilitatea leului, dar 

Banca Națională nu comunică cumpărările sau vânzările de valută pe care le face 

în piață pentru stabilizarea cursului. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 

 Tătaru, despre epidemia de Covid-19 în România: Transmiterea comunitară 

e scăzută 

Ministrul Sănătăţii, Nelu Tătaru, a declarat că ne aflăm pe o pantă descendentă a 

îmbolnăvirilor cu COVID -19. 

De asemenea, ministrul a menționat că sunt din ce în ce mai puţine cazuri grave, la 

fel cum şi transmiterea comunitară a virusului este scăzută, iar numărul testele 

efectuate în întreaga ţară s-a redus. 

„Suntem pe o pantă descendentă, având un număr de cazuri noi din ce în ce mai 

mic de la o zi la alta. Avem de patru-cinci săptămâni aproximativ 200 de cazuri la 

terapie intensivă. Cazurile grave sunt din ce în ce mai puţine, cele care stau pe 

ventilaţie mecanică”, a spus Tătaru. 

El a menţionat că transmiterea comunitară este scăzută în ultima perioadă, existând 

„focare în corpul medical, în căminele de bătrâni, în instituţiile cu pacienţi 

neuropsihici, în rândul celor care îngrijesc”. 

„Suntem pe o transmitere comunitară scăzută în ultima perioadă. Mă uit şi la 

testele restante rămase de pe o zi pe alta. Dacă înainte aveam şi 2.000-3.000 de 

teste care rămâneau nelucrate, acum avem de la o zi la alta 826 de teste în întreaga 

ţară”, a mai afirmat ministrul Nelu Tătaru. 

(Sursa: stirileprotv.ro) 
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 Legea care acorda profesorilor statut de autoritate publică a fost declarată 

neconstituţională de CCR 

Legea care acorda profesorilor statut de autoritate publică a fost declarată 

neconstituţională de Curtea Constituţională, potrivit unui comunicat al instituţiei. 

“În urma deliberărilor, Curtea Constituțională, cu unanimitate de voturi, a admis 

obiecția de neconstituționalitate și a constatat că Legea privind măsurile de 

protecție a personalului didactic, de conducere, de îndrumare și control din 

învățământul preuniversitar în îndeplinirea atribuțiilor specifice funcției este 

neconstituțională, în ansamblul său. În argumentarea soluției pronunțate, Curtea a 

reținut, în esență, că legea supusă controlului de constituționalitate a fost adoptată 

cu încălcarea principiului bicameralismului”, menţionează CCR. 

“Decizia este definitivă și general obligatorie și se comunică Președintelui 

României, președinților celor două Camere ale Parlamentului și primului-

ministru”, se arată în comunicat. 

Reamintim că Senatul României a adoptat pe 3 februarie proiectul iniţiat de 

senatorul PSD Şerban Nicolae la cererea sindicatelor FSLI conduse de Simion 

Hăncescu. 

Concret, legea prevedea că agresorii cadrelor didactice riscau pededepse mai mari 

cu o treime decât în mod normal, în cazul violenței fizice sau verbale. 

În cazul lovirii sancțiunile erau și mai mari, de până la doi ani și jumătate de 

închisoare. 

(Sursa: edupedu.ro) 

 

 A fost finalizat Ordinul privind testarea națională anti-coronavirus. Ce 

prevede documentul 

Ministerul Sănătății a finalizat Ordinul pentru aprobarea efectuării Studiului de 

seroprevalență a infecției SARS-CoV-2 pe teritoriul României, adică testarea 

națională anti-coronavirus. 

https://www.edupedu.ro/breaking-senatul-a-votat-legea-prin-care-profesorii-capata-statut-de-autoritate-publica-la-scoala-agresorii-cadrelor-didactice-risca-pededepse-mai-mari-cu-o-treime/
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 Astfel, potrivit unui comunicat al ministerului, studiul de seroprevalență va avea 

loc în perioada iunie - septembrie 2020. 

”Urmărim determinarea gradului de răspândire a infecției SARS-CoV- 2 în 

populația României, pentru a putea fundamenta adecvat viitoarele măsuri de 

protecție a sănătății populației. Institutul Național de Sănătate Publică va 

coordona tehnic proiectul, va prelucra și va analiza datele, astfel încât în luna 

septembrie să avem primele rezultate. Conform estimărilor, un numar de 29019 de 

seruri reziduale urmează să fie colectate si investigate. În acest sens vom aloca 

institutului 1,6 milioane de lei pentru achiziția de kituri, reactivi etc”, a declarat 

Nelu Tătaru, ministrul Sănătății. 

Studiul de seroprevalență va include seruri reziduale recoltate de la persoane din 

toate grupele de vârstă, care se prezintă ”conjunctural” pentru recoltări de analize 

la laboratoarele din fiecare județ pe durata perioadei de înrolare și care vor fi 

selectate cu pas de eșantionare. Vor fi persoane fără semne și simptome de boala 

infecțioasă, în conformitate cu prevederile legale și care își vor exprima 

consimțământul informat de participare la studiu 

Direcțiile de sănătate publică vor selecta la nivelul fiecarui județ și a municipiului 

București un număr de 3-5 laboratoare care vor participa la studiu. Sunt 

laboratoarele proprii si/sau laboratoare externalizate ale spitalelor județene, care 

deservesc ambulatorul de specialitate, alte laboratoare publice sau private care 

furnizează servicii pentru pacienți neinternați, laboratoare cu adresabilitate mare 

(peste 1000 probe/săptămână sau peste 40000 probe/an) 

Nu vor fi selectate în studiu laboratoarele proprii sau externalizate ale spitalelor de 

boli infectioase, ale centrelor de transfuzii, ale spitalelor COVID sau ale spitalelor 

de pneumoftiziologie TBC sau laboratoare care deservesc cu predilecție aceste 

tipuri de spitale. 

Studiul de seroprevalenta va fi realizat cu respectarea deplina a principiilor si 

regulilor de etica si a confidentialitatii datelor cu caracter personal. 

Acest studiu este avizat de Consiliul Științific al Institutului Național de Sănătate 

Publică – Comitetul de Etică a Cercetării. 
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Ordinul pentru aprobarea efectuării Studiului de seroprevalență a infecției SARS-

CoV-2, pe teritoriul României, va fi publicat în Monitorul Oficial. 

(Sursa: stirileprotv.ro) 

 

 Ministerul Educaţiei: Peste 70% dintre elevi şi-au anunţat participarea la 

cursurile de pregătire pentru examenele naţionale/ Rată de participare de 

96% în Harghita şi Ialomiţa, doar 40% în Bucureşti 

Reprezentanţii Ministerului Educaţiei au precizat, pentru News.ro, că peste 70% 

dintre elevii din clasele terminale şi-au anunţat intenţia de a participa la cursurile 

de pregătire care au început marţi, o statistică a celor care au participat efectiv 

urmând a fi realizată la finalul perioadei. În unele judeţe, cum sunt Harghita şi 

Ialomiţa, 96% dintre elevii de clasa a VIII-a şi a XII-a au anunţat că vor participa, 

în timp ce în Bucureşti doar 40%. 

Reprezentanţii Ministerului Educaţiei au declarat, marţi, pentru News.ro, că peste 

70% dintre elevii din clasele terminale şi-au anunţat intenţia de a participa la 

cursurile de pregătire. 

Întrucât dinamica elevilor care vor participa efectiv este foarte mare, o statistică în 

acest sens va fi realizată abia la finalul perioadei de pregătire. 

Potrivit intenţiei de participare transmise de către inspectoratele şcolare, rata de 

participare se situează la 96% în judeţele Harghita şi Ialomiţa, 90% în Covasna şi 

Maramureş, 87% în Brăila. De asemenea, în judeţele Vrancea şi Tulcea peste 80% 

dintre elevi au anunţat că vor participa. 

În Bucureşti, doar 40% dintre elevi au anunţat că intenţionează să participe. 

Reprezentanţii ministerului au precizat că nu s-au înregistrat probleme în prima zia 

activităţii de pregătire, şcolile fiind pregătite să primească elevii. 

În perioada 2-12 iunie, elevii din clasele terminale pot participa la activităţi de 

pregătire în unităţile de învăţământ, în vederea participării la Evaluarea Naţională 

sau Bacalaureat. 
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Participarea este opţională, fiind la latitudinea părinţilor dacă trimit sau nu copiii la 

orele de pregătire. 

Ministerul Educaţiei şi Ministerul Sănătăţii au stabilit condiţiile în care se 

desfăşoară orele de pregătire a elevilor din clasele terminale, dar şi examenele. 

Au fost stabilite prevederi pentru intrarea în unităţile de învăţământ, grupele dintr-

o clasă, dar şi pentru grupurile sanitare. Astfel, vor exista grupe de maxim 10 elevi, 

sălile vor fi dezinfectate şi aerisite, vor exista pauze şi toată lumea va purta măşti şi 

se va dezinfecta la intrarea în unitate. Nu pot participa la cursuri sau examene 

elevii care au simptome sau temperatura mai mare de 37,3 grade Celsius. 

(Sursa: news.ro) 

 

 Dublarea alocatiilor, la vot decisiv in Parlament. PNL a amanat pentru ca 

nu sunt bani, PSD voteaza pentru 

Fostul ministru al Muncii Marius Budai spune ca PSD va vota, miercuri, in 

Parlament pentru cresterea alocatiilor copiilor. 

 

"Maine, in Parlament, PSD va vota PENTRU cresterea alocatiilor la copii", afirma 

Marius Budai, marti seara, intr-o postare pe Facebook. 

 

El sustine ca ordonanta prin care s-a amanat dublarea alocatiilor va fi respinsa. 

 

"Ordonanta de urgenta a Guvernului Orban-PNL prin care au amanat dublarea 

alocatiilor de stat pentru copii va fi respinsa. Noi, PSD, stim, domnule Orban, ca 

PNL nu este interesat de copii pentru ca acestia nu voteaza, dar ei sunt viitorul tarii 

si merita dublarea alocatiilor", adauga Budai. 

 

Pe ordinea de zi a sedintei de miercuri a Camerei Deputatilor se afla proiectul de 

lege privind respingerea OUG 2/2020 pentru prorogarea intrarii in vigoare a art.I 

pct.1 din Legea nr.14/2020 privind aprobarea OUG 9/2019 pentru modificarea si 

completarea Legii nr.61/1993 privind alocatia de stat pentru copii, precum si 

pentru modificarea art.58 alin.(1) din Legea nr.448/2006 privind protectia si 

promovarea drepturilor persoanelor cu handicap. 
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Senatul a respins, in 3 februarie, legea privind prorogarea dublarii alocatiilor pana 

la 1 august. Liderul deputatilor liberali, Florin Roman, sustinea ca, daca legea ar fi 

fost adoptata inainte de votarea bugetului, "cu siguranta", ar fi fost prinsa 

finantarea inca de la inceputul anului. 

 

Intrebat ce va face Guvernul daca legea va fi respinsa si de Camera Deputatilor, 

Roman spunea ca nu poate face supozitii, dar in acest for legislativ ponderea este 

alta. 

 

Camera Deputatilor este decizionala. Comisia de Munca a emis raport pentru 

adoptarea proiectului. 

 (Sursa: ziare.com) 

 

 USR cere extinderea votului prin corespondenta la alegerile locale: Din 

cauza pandemiei am putea avea ce mai scazuta prezenta din istorie 

USR lanseaza, marti, in dezbatere publica un proiect de extindere a votului prin 

corespondenta la alegerile locale si anunta consultari cu societatea civila si cu 

specialisti in drept constitutional si sistem de vot pentru a gasi cat mai rapid cea 

mai buna solutie de a ajuta oamenii sa voteze in contextul actual al pandemiei de 

COVID-19. Formatiunea estimeaza o prezenta redusa la urne a alegatorilor din 

cauza noului coronavirus si apreciaza ca am putea avea alegerile cu cea mai 

scazuta legitimitate din istorie. 

 

"Anul acesta avem in fata doua randuri de alegeri, in conditiile in care primul val al 

epidemiei cu noul virus chinezesc nu a disparut inca si in conditiile in care expertii 

vorbesc despre posibilitatea de a avea in toamna un val doi. Acest lucru i-ar putea 

face pe romani sa se teama sa vina la vot, ceea ce ar genera cea mai scazuta 

prezenta la alegerile locale din ultimii 30 de ani. Daca ne uitam si la faptul ca vom 

avea aceste alegeri intr-un singur tur de scrutin, vedem ca am putea avea alegerile 

cu cea mai scazuta legitimitate din istorie", a transmis, marti, USR, printr-un 

comunicat de presa. 
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Formatiunea considera ca trebuie gasita o formula pentru extinderea drepturilor 

romanilor de a vota prin corespondenta, inclusiv la alegerile locale, dar, in acelasi 

timp, si o formula prin care fa fie protejata sanatatea si viata romanilor care au 

vulnerabilitati medicale in fata acestui virus. 

 

"Votul prin corespondenta exista in alte tari de zeci de ani, cele mai bune modele 

de buna practica fiind Statele Unite si Franta. Votul prin corespondenta a fost deja 

testat cu succes in Romania, la alegerile parlamentare din 2016 si la alegerile 

europarlamentare din 2019. E adevarat, sistemul a fost testat doar pentru diaspora, 

insa el poate fi replicat fara probleme si la alegerile locale din acest an. Daca el a 

functionat in zeci de tari din diaspora, cu atat mai usor va fi implementat la Braila, 

la Arad, la Bucuresti sau la Bacau. Nu doar romanii cu probleme medicale se pot 

bucura de extinderea dreptului de vot. Exista sute de mii de romani care ar dori sa 

voteze dar care in ziua votului sunt plecati din localitatea de domiciliu, sunt in 

delegatie, in concediu sau la studii. Toti acestia au insa aceleasi drepturi ca cetateni 

ai respectivei comunitati, iar drepturile lor trebuie respectate", a declarat deputatul 

USR Lucian Viziteu, initiatorul proiectului de lege. 

 

"Cetatenii din Diaspora au demonstrat ca sunt informati si sunt interesati sa ajute la 

dezvoltare Romaniei. O parte foarte mare dintre ei au pastrat legaturi strange cu 

tara si isi traiesc viata intre Romania si tara unde muncesc. Este normal si este 

important pentru Romania sa le asiguram posibilitatea de a vota usor la toate 

tipurile de alegeri. In contextul riscului de a avea din nou restrictii cauzate de 

pandemie in unele tari, importanta metodelor alternative de vot creste semnificativ. 

 

Votul prin corespondenta nu este un panaceu, dar ofera o unealta puternica. Votul 

anticipat trebuie si el luat in calcul. Vrem sa ne asiguram ca un milion de romani 

pot vota in afara tarii fara probleme la alegerile parlamentare si vrem ca toti cei 

care au o carte de identitate romaneasca sa poata sa isi aleaga primarii din 

localitatile unde au familia si casa", a explicat senatorul USR de Diaspora Radu 

Mihail. 

 

Potrivit proiectului USR, romanii vor putea alege daca sa isi exercite dreptul de vot 

la sectia de votare, ca pana acum, sau prin corespondenta. 
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"USR face apel la partidele parlamentare sa sustina extinderea votului prin 

corespondenta la alegerile locale, sa citeasca proiectul USR si sa isi aduca 

contributia la imbunatatirea sistemului de votare", a mai transmis formatiunea. 

(Sursa: news.ro) 

 

 A treia victorie pentru Kovesi la Inalta Curte in fata Inspectiei Judiciare 

de Redactia Ziare.com 

Inalta Curte de Casatie si Justitie (ICCJ) a respins, marti, recursul formulat de 

Inspectia Judiciara, dupa ce Sectia pentru procurori din CSM a respins a treia 

actiune disciplinara formulata de Inspectia Judiciara impotriva Laurei Codruta 

Kovesi. 

 

Decizia este definitiva. 

 

"3428/1/2019 - Respinge cererea de suspendare formulata de recurenta Inspectia 

Judiciara. Respinge recursul formulat de recurenta Inspectia Judiciara impotriva 

hotararii nr. 5P din 24 iunie 2019, pronuntata de Consiliul Superior al Magistraturii 

- Sectia pentru Procurori in materie disciplinara, ca nefondat. Definitiva. 

Pronuntata in sedinta publica astazi, 2 iunie 2020", transmite marti ICCJ. 

 

Inspectia Judiciara a exercitat aceasta actiune disciplinara impotriva Laurei Kovesi, 

dupa ce fosta sefa DNA ar fi inserat intr-un comunicat de presa pasaje din 

inregistrarile discutiilor purtate la sediul din Ploiesti, care constituiau probe intr-un 

dosar instrumentat de Directie. 

 

IJ a exercitat actiunea disciplinara fata de Laura Codruta Kovesi, la data faptei 

procuror-sef DNA, "pentru nerespectarea (...) confidentialitatii lucrarilor care au 

acest caracter, precum si a informatiilor de aceeasi natura de care a luat cunostinta 

in exercitarea functiei, cu exceptia celor de interes public, in conditiile legii, 

abatere disciplinara prevazuta de articolul 99 litera j) din Legea 303/2004". 
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"Inspectorii judiciari au retinut ca procurorul a inserat in comunicatul de presa nr. 

126/VIII/3/2018 pasaje din inregistrarile discutiilor purtate la sediul Directiei 

Nationale Anticoruptie - Serviciul Teritorial Ploiesti, despre care a luat cunostinta 

in exercitarea functiei si care constituiau probe intr-un dosar inregistrat la Directia 

Nationala Anticoruptie - Sectia de combatere a infractiunilor asimilate 

infractiunilor de coruptie", preciza IJ intr-un comunicat. 

 

Amintim ca in luna martie 2019 Laura Codruta Kovesi a mai scapat de doua 

actiuni disciplinare formulate de Inspectia Judiciara. 

 

Pe 25 martie 2019, completul de 5 judecatori de la Inalta Curte a respins 

recursul declarat de Inspectia Judiciara, dupa ce Sectia pentru procurori din CSM a 

respins cererea IJ de a o sanctiona pe Laura Codruta Kovesi. Motivul: si-a trimis 

consiliera, care era judecator, sa faca un control la doua structuri teritoriale ale 

DNA. 

 

In aceeasi zi, un al doilea complet de 5 judecatori de la Inalta Curte i-a dat castig 

de cauza lui Kovesi si a repins recursul declarat de Inspectia Judiciara, dupa ce 

Sectia pentru procurori din CSM a respins cererea IJ de a o sanctiona pe fosta sefa 

DNA, in cazul neprezentarii la audierile comisiei de ancheta din Parlament 

privitoare la alegerile din 2009. 

(Sursa: news.ro) 

 

 INS: Sosirile în structurile de primire turistică, în scădere cu 98,1% în 

aprilie; 8,3% au fost turişti străini 

Sosirile înregistrate în structurile de primire turistică în luna aprilie 2020 au scăzut 

cu 98,1% faţă de cele din perioada similară a anului trecut, până la 16.900, turiştii 

străini reprezentând 8,3% din totalul sosirilor, potrivit datelor Institutului Naţional 

de Statistică (INS) remise miercuri AGERPRES. 

 

 

https://ziare.com/laura-codruta-kovesi/dna/kovesi-castiga-la-inalta-curte-in-fata-inspectiei-judiciare-fosta-sefa-dna-nu-a-savarsit-o-abatere-disciplinara-1554872
https://ziare.com/laura-codruta-kovesi/dna/kovesi-castiga-la-inalta-curte-in-fata-inspectiei-judiciare-fosta-sefa-dna-nu-a-savarsit-o-abatere-disciplinara-1554872
https://ziare.com/laura-codruta-kovesi/dna/doua-victorii-intr-o-singura-zi-pentru-kovesi-la-inalta-curte-in-fata-inspectiei-judiciare-1554942
https://ziare.com/laura-codruta-kovesi/dna/doua-victorii-intr-o-singura-zi-pentru-kovesi-la-inalta-curte-in-fata-inspectiei-judiciare-1554942


 

CNSLR Fratia | Revista Presei 3 iunie 2020 18 

 

 Conform INS, în ceea ce priveşte sosirile turiştilor străini în structurile de primire 

turistică, cea mai mare pondere au deţinut-o cei din Europa (71,4% din total turişti 

străini), iar dintre aceştia 50% au fost din ţările aparţinând Uniunii Europene. 

 

Înnoptările înregistrate în structurile de primire turistică, în luna aprilie 2020, au 

însumat 45.200, în scădere cu 97,4 % faţă de cele din luna aprilie 2019. 

 

Din numărul total de înnoptări, în luna aprilie 2020, înnoptările turiştilor români în 

structurile de primire turistică cu funcţiuni de cazare au reprezentat 88,3%, în timp 

ce înnoptările turiştilor străini au reprezentat 11,7%. În ceea ce priveşte înnoptările 

turiştilor străini în structurile de primire turistică, cea mai mare pondere au deţinut-

o cei din Europa (34,0% din total turişti străini), iar dintre aceştia 66,7% au fost din 

ţările aparţinând Uniunii Europene. 

 

Durata medie a şederii, în luna aprilie 2020, a fost de 2,6 zile la turiştii români şi 

de 3,9 zile la turiştii străini. Indicele de utilizare netă a locurilor de cazare, în luna 

aprilie 2020, a fost de 8,3% pe total structuri de cazare turistică, în scădere cu 19,5 

puncte procentuale faţă de luna aprilie 2019. 

 

Indici mai mari de utilizare a locurilor de cazare, în luna aprilie 2020, s-au 

înregistrat la hosteluri (15,6%), moteluri (14,7%), vile turistice (12,5%), pensiuni 

turistice (10,7%), pensiuni agroturistice (9,5%) şi hoteluri (6,9%). 

 

Sosirile vizitatorilor străini în România, înregistrate la punctele de frontieră, au fost 

în luna aprilie 2020 de 144.300, în scădere cu 83,3% faţă de luna aprilie 2019. 

Mijloacele de transport rutier şi naval au fost cele mai utilizate pentru sosirile din 

străinătate, reprezentând 93,3%, respectiv 4,9% din numărul total de sosiri. 

 

Plecările vizitatorilor români în străinătate, înregistrate la punctele de frontieră, au 

fost în luna aprilie 2020 de 141.300, în scădere cu 91,8% comparativ cu luna 

aprilie 2019. Mijloacele de transport rutier şi aerian au fost cele mai utilizate 

pentru plecările în străinătate, reprezentând 77,1%, respectiv 21,5% din numărul 

total de plecări. 
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În primele patru luni ale acestui an, sosirile înregistrate în structurile de primire 

turistică au însumat 1,779 milioane, în scădere cu 44,4% faţă de perioada similară 

din 2019. Din numărul total, sosirile turiştilor români în structurile de primire 

turistică cu funcţiuni de cazare au reprezentat 84%, în timp ce turiştii străini au 

reprezentat 16%. 

 

În ceea ce priveşte sosirile turiştilor străini în structurile de primire turistică, cea 

mai mare pondere au deţinut-o cei din Europa (74,2% din total turişti străini), iar 

dintre aceştia 71,7% au fost din ţările aparţinând Uniunii Europene. 

 

Înnoptările înregistrate în structurile de primire turistică, în perioada 1 ianuarie -30 

aprilie 2020, au însumat 3,509 milioane, în scădere cu 43,9% faţă de cele din 

perioada 1 ianuarie -30 aprilie 2019. 

 

Din numărul total de înnoptări, în perioada 1 ianuarie -30 aprilie 2020, înnoptările 

turiştilor români în structurile de primire turistică cu funcţiuni de cazare au 

reprezentat 82,5%, în timp ce înnoptările turiştilor străini au reprezentat 17,5%. În 

ceea ce priveşte înnoptările turiştilor străini în structurile de primire turistică, cea 

mai mare pondere au deţinut-o cei din Europa (72,7% din total turişti străini), iar 

dintre aceştia 70,3% au fost din ţările aparţinând Uniunii Europene. Durata medie a 

şederii, în perioada 1 ianuarie -30 aprilie 2020, a fost de 1,9 zile la turiştii români şi 

de 2,2 zile la turiştii străini. 

 

Indicele de utilizare netă a locurilor de cazare, în perioada 1 ianuarie - 30 aprilie 

2020, a fost de 22% pe total structuri de cazare turistică, în scădere cu 3,4 puncte 

procentuale faţă de perioada similară din 2019. 

 

Indici mai mari de utilizare a locurilor de cazare, în perioada 1 ianuarie -30 aprilie 

2020, s-au înregistrat la hoteluri (26,9%), hosteluri (18,2%), vile turistice (18%), 

bungalouri (16,5%) şi pensiuni turistice (16,4%). 
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Pe judeţe, în perioada 1 ianuarie - 30 aprilie 2020, numărul de sosiri ale turiştilor în 

structurile de primire turistică cu funcţiuni de cazare turistică a înregistrat valori 

mai mari în Municipiul Bucureşti (296.400), Braşov (248.000), Prahova (100.500), 

Cluj (87.100), Mureş (80.800), Bihor (77.000), Sibiu (69.900) şi Suceava (69.400), 

iar înnoptările turiştilor au înregistrat valori mai mari în Capitală (534.300), Braşov 

(510.000), Prahova (221.900), Vâlcea (164.800), Bihor (164.600), Cluj (160.900), 

Mureş (157.600) şi Suceava (143.200). 

 

Pe ţări, cele mai multe sosiri ale turiştilor străini cazaţi în structurile de primire 

turistică cu funcţiuni de cazare au provenit din Germania (29.500), Israel (27.100), 

Italia (25.900) Regatul Unit (17.800) şi Franţa (16.400). 

 

Sosirile vizitatorilor străini în România, înregistrate la punctele de frontieră, au fost 

în perioada de referinţă 1 ianuarie -30 aprilie 2020 de 2,119 milioane, în scădere cu 

31,4% faţă de aceeaşi perioadă a anului trecut. Mijloacele de transport rutier şi 

aerian au fost cele mai utilizate pentru sosirile vizitatorilor străini în România, 

reprezentând 77,7%, respectiv 19,9% din numărul total al sosirilor. 

 

Plecările vizitatorilor români în străinătate, înregistrate la punctele de frontieră, au 

fost în perioada 1 ianuarie -30 aprilie 2020 de 4,165 milioane, în scădere cu 33,4% 

comparativ cu perioada 1 ianaurie -30 aprilie 2019. Mijloacele de transport rutier şi 

aerian au fost cele mai utilizate pentru plecările în străinătate, reprezentând 67,6%, 

respectiv 31,7% din numărul total de plecări. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Sesizarea asupra legii prin care Institutul Levantului devine instituţie 

publică de specialitate autonomă - la CCR 

Curtea Constituţională a Românie (CCR) are pe ordinea de zi de miercuri sesizarea 

preşedintelui Klaus Iohannis asupra legii prin care Institutul Levantului devine 

instituţie publică de specialitate autonomă. 
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Şeful statului a trimis CCR o sesizare de neconstituţionalitate asupra Legii privind 

aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului 66/2019 pentru modificarea şi 

completarea Legii 117/2017 privind înfiinţarea Institutului de Studii Avansate 

pentru Cultura şi Civilizaţia Levantului. 

 

"Analizând preambulul actului normativ şi expunerea de motive a proiectului de 

lege de aprobare a Ordonanţei de urgenţă nr. 66/2019, reiese faptul că ordonanţa de 

urgenţă a fost emisă în considerarea necesităţii 'clarificării statutului, a regimului 

de funcţionare şi subordonare, precum şi a încadrării personalului de studii 

avansate din România, în scopul asigurării condiţiilor necesare funcţionării în cele 

mai bune condiţii a instituţiilor publice, astfel încât să poată fi atinse obiectivele 

avute în vedere de legiuitor la înfiinţarea acestor structuri'. (...) Motivele enunţate 

de iniţiatorii actului normativ nu sunt de natură să justifice o situaţie extraordinară 

a cărei reglementare nu putea fi amânată sau realizată pe calea procedurii obişnuite 

de legiferare", se arată în sesizarea de neconstituţionalitate. 

 

Potrivit şefului statului, "viciul de neconstituţionalitate extrinsec" nu poate fi 

acoperit prin legea de aprobare a ordonanţei de urgenţă, motiv pentru care 

apreciază că atât OUG nr. 66/2019, cât şi legea de aprobare a acesteia supusă 

controlului de constituţionalitate sunt neconstituţionale în ansamblu. 

 

Din această lege, arată Iohannis, rezultă că ISACCL este o autoritate a 

administraţiei centrale de specialitate şi are un caracter autonom. "Noul statut al 

ISACCL - instituit prin modificările aduse Legii nr. 117/2017 de OUG nr. 66/2019 

şi, implicit, prin legea supusă controlului de constituţionalitate - nu se poate 

circumscrie în afara dispoziţiilor strict şi limitativ prevăzute de legiuitorul 

constituant în cuprinsul prevederilor art. 116 şi art. 117 din Legea fundamentală", 

indică el. 

 

Şeful statului susţine că Legea de aprobare a OUG nr. 66/2019 a fost adoptată cu 

încălcarea art. 117 alin. (3) şi a art. 75 alin. (1) din Legea fundamentală, viciu 

procedural ce atrage neconstituţionalitatea actului normativ în ansamblul său. 

 

În opinia sa, norma privind conducerea institutului este neclară şi imprecisă din 

multiple perspective. 
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"În primul rând, este incert numărul membrilor acestui organism de conducere, 

neprecizându-se numărul fiecărei categorii de membri. În al doilea rând, faţă de 

forma anterioară modificărilor introduse de OUG nr. 66/2019, s-a eliminat 

reglementarea referitoare la modalitatea de desemnare a celor 5 personalităţi 

academice străine din rândul membrilor Academiei Mondiale de Artă şi Ştiinţă, 

nefiind clar cui aparţine competenţa desemnării acestora. În al treilea rând, este 

neclar care este numărul de personalităţi academice desemnate de preşedintele 

Institutului, iar reglementarea este una lacunară, neprecizând criteriile pentru 

realizarea acestor desemnări. În final, dispoziţia este lacunară şi din punct de 

vedere al întinderii mandatului Consiliului ştiinţific, modul de formulare al acesteia 

fiind contrar exigenţelor de calitate a legii prevăzute de art. 1 alin. (5) din 

Constituţie", se arată în sesizarea de neconstituţionalitate.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 CCR discută miercuri sesizările asupra modificărilor aduse Legii 

concurenţei 

Curtea Constituţională a României (CCR) are pe agenda de miercuri sesizările 

privind modificările aduse Legii concurenţei şi modului de alegere a conducerii 

Consiliului Concurenţei, scrie Agerpres. 

 

Preşedintele Klaus Iohannis a transmis CCR o sesizare de neconstituţionalitate a 

Legii pentru aprobarea Ordonanţei de Urgenţă a Guvernului nr. 39/2017 privind 

acţiunile în despăgubire în cazurile de încălcare a dispoziţiilor legislaţiei în materie 

de concurenţă, precum şi pentru modificarea şi completarea Legii concurenţei 

21/1996. "Prin modul în care a fost adoptată, precum şi prin conţinutul normativ, 

legea criticată contravine unor norme şi principii constituţionale", arată şeful 

statului. Legea a fost transmisă de Parlament spre promulgare pe 21 aprilie. 

 

Şeful statului susţine că Senatul - în calitate de primă Cameră competentă - a 

adoptat, în octombrie 2017, acest act normativ cu încălcarea Constituţiei, prin 

depăşirea termenului de 30 de zile în care aceasta se putea pronunţa asupra OUG 

nr. 39/2017. 
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"În data de 3 octombrie 2017, Senatul a adoptat proiectul de lege privind aprobarea 

OUG nr. 39/2017, această formă având un articol unic cu patru puncte cuprinzând 

modificări şi completări ale dispoziţiilor Legii nr. 21/1996. Ca urmare a celor 11 

noi intervenţii legislative adoptate şi ţinând seama de raportul comun al Comisiei 

pentru industrii şi servicii, respectiv al Comisiei juridice, de disciplină şi imunităţi, 

în şedinţa din data de 7 noiembrie 2018, plenul Camerei Deputaţilor a votat în 

sensul că pentru toate acestea competenţa decizională aparţine Senatului, în acest 

mod făcând o greşită aplicare a dispoziţiile art. 75 alin. (5) din Constituţie", explică 

Iohannis. 

 

Preşedintele susţine că s-a încălcat principiul bicameralismului. Astfel, el arată că 

actul normativ în forma adoptată în noiembrie 2018 de Camera Deputaţilor 

cuprinde 24 de puncte noi, dispoziţii care modifică sau completează reglementări 

din Legea nr. 21/1996 şi care se referă, printre altele, la compunerea Plenului 

Consiliului Concurenţei şi condiţiile de întrunire a acestuia, mandatul membrilor, 

vacanţa funcţiei de preşedinte, veniturile proprii realizate de instituţie, execuţia 

bugetară, sancţiunile aplicate de Consiliul Concurenţei, instituirea unei pensii de 

serviciu pentru membrii Plenului. 

 

El afirmă că dispoziţiile suplimentare din forma Camerei Deputaţilor la legea 

sesizată au fost adoptate de Senat cu încălcarea art. 75 din Legea fundamentală, 

într-o greşită aplicare, actul normativ fiind întors la Senat deşi niciuna dintre aceste 

prevederi nu intrau în competenţa decizională a acestei Camere. 

 

Preşedintele Iohannis indică faptul că prin OUG nr. 39/2017 se transpune Directiva 

2014/104/UE ce permite exercitarea acţiunilor în despăgubire de către persoanele 

prejudiciate prin încălcări ale dispoziţiilor legislaţiei în materie de concurenţă, 

asigurându-le, totodată, o protecţie similară pe piaţa internă, iar având în vedere 

obiectul de reglementare era necesară consultarea Consiliului Economic şi Social 

(CES), însă nu s-a solicitat un aviz al acestuia. 
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Potrivit şefului statului, condiţia din legea criticată "să nu fie incapabilă ori să nu fi 

fost condamnată pentru infracţiuni contra patrimoniului prin nesocotirea încrederii, 

infracţiuni de corupţie, delapidare, infracţiuni de fals în înscrisuri, evaziune fiscală, 

infracţiuni prevăzute de Legea nr. 656/2002 pentru prevenirea şi sancţionarea 

spălării banilor, precum şi pentru instituirea unor măsuri de prevenire şi combatere 

a finanţării terorismului, republicată, cu modificările şi completările ulterioare, sau 

pentru infracţiunile prevăzute de prezenta lege ori alte infracţiuni săvârşite cu 

intenţie, pentru care legea prevede o pedeapsă cu închisoarea de 3 ani sau mai 

mare" contravine dispoziţiilor Constituţiei, întrucât instituie o decădere perpetuă 

din dreptul de a ocupa funcţia de membru al Consiliului Concurenţei. 

 

El arată şi că norma potrivit căreia "funcţionarii publici de specialitate ai 

Consiliului Concurenţei pot fi percheziţionaţi, reţinuţi sau arestaţi preventiv numai 

cu acordul preşedintelui Consiliului Concurenţei" instituie un privilegiu 

"nejustificat" şi încalcă principiul egalităţii în drepturi prevăzut de Legea 

fundamentală. 

 

"Considerăm că opţiunea legiuitorului prin care se instituie condiţia acordului 

preşedintelui Consiliului Concurenţei în cazul percheziţionării, reţinerii ori arestării 

preventive pentru funcţionarii publici de specialitate ai Consiliului Concurenţei nu 

are ca fundament un criteriu obiectiv şi raţional, excedează necesităţii protecţiei 

funcţiei publice şi nu poate avea valoarea unei garanţii a înfăptuirii prerogativelor 

legale", se subliniază în sesizarea de neconstituţionalitate. 

 

Preşedintele Iohannis mai susţine că noţiunile de "funcţii publice de specialitate" 

sau de "membri inactivi" sunt neclare şi că prevederile referitoare la acestea nu se 

corelează cu cele ale OUG nr. 57/2019 privind Codul administrativ. 

 

Şeful statului arată, de asemenea, că legea modifică durata mandatului actualilor 

membri ai Consiliului Concurenţei şi statutul acestora dobândit la data începerii 

mandatului, aspect ce contravine Constituţiei. 
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Preşedintele Iohannis menţionează şi că dispoziţiile potrivit cărora, "în termen de 

30 de zile de la data intrării în vigoare a prezentei legi, Camera Deputaţilor şi 

Senatul vor demara procedurile pentru numirea membrilor Consiliului 

Concurenţei, iar la data depunerii jurământului de către membrii Consiliului 

Concurenţei încetează mandatele de membru al Consiliului Concurenţei aflate în 

exerciţiu" echivalează cu o încălcare a Directivei (UE) 2019/1 a Parlamentului 

European şi a Consiliului din 11 decembrie 2018 şi a Constituţiei. 

 

Şeful statului solicită CCR să admită sesizarea sa şi să constate că este 

neconstituţională în ansamblu Legea pentru aprobarea Ordonanţei de Urgenţă a 

Guvernului nr. 39/2017 privind acţiunile în despăgubire în cazurile de încălcare a 

dispoziţiilor legislaţiei în materie de concurenţă, precum şi pentru modificarea şi 

completarea Legii concurenţei nr. 21/1996. 

 

Sesizări asupra actului normativ au mai formulat Partidul Naţional Liberal şi 

Senatul 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 CCR discută sesizarea referitoare la prelungirea mandatelor aleşilor locali 

Curtea Constituţională a României (CCR) urmează să discute, miercuri, sesizarea 

privind Legea referitoare la prelungirea mandatelor autorităţilor administraţiei 

publice locale, care stipulează că data alegerilor locale este stabilită de Parlament, 

scrie Agerpres. 

 

Liderul deputaţilor PNL, Florin Roman, anunţa că liberalii vor ataca la CCR 

propunerea legislativă care are ca obiect de reglementare prelungirea mandatelor 

autorităţilor administraţiei publice locale cu cel mult şase luni de la data încetării 

stării de urgenţă, ca urmare a izbucnirii epidemiei de COVID-19. 

 

Pe 13 mai, Plenul Camerei Deputaţilor a adoptat OUG privind prelungirea 

mandatelor autorităţilor administraţiei publice locale cuprinse în perioada 2016 - 

2020, cu amendamente. 
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"Mandatele în curs ale primarilor, primarului general al municipiului Bucureşti, 

preşedinţilor de consilii judeţene, consiliilor locale, Consiliului General al 

Municipiului Bucureşti şi consiliilor judeţene se prelungesc cu cel mult 6 luni de la 

data încetării stării de urgenţă sau stării de alertă", stipulează proiectul. 

 

Acesta mai prevede că procedurile privind organizarea alegerilor pentru autorităţile 

administraţiei publice locale se iniţiază în termen de 6 luni de la data expirării 

duratei stării de urgenţă sau stării de alertă, iar data alegerilor se stabileşte prin lege 

organică, cu cel puţin 75 de zile înaintea votării. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Comisia Juridică, raport favorabil pentru eliminarea sintagmei "educație 

sexuală" în școli/ Programele de educatie sanitară se vor face doar cu acordul 

părințiilor/ Raportul merge la vot final 

Comisia Juridică a dat marți, raport favorabil unui proiect de lege care permite ca 

derularea de programe de educație sexuală să se facă doar cu acordul scris al 

părinților. Deputații juriști au avizat favorabil un amendament propus de patru 

parlamentari PSD și PNL prin care sintagma „educație sexuală” este înlocuită din 

lege cu „educație sanitară". 

În urmă cu o săptămână, la Comisia de Muncă a Camerei Deputaților patru 

parlamentari PSD și PNL au propus ca programele de educație care includ educația 

sexuală să se desfășoare doar cu „acordul scris al părinților sau al reprezentanților 

legali ai copiilor”. 

Președintele Comisiei Juridice a explicat pentru HotNews.ro că susține 

amendamentul pentru că orice părinte trebuie să știe și să aibă acces la genul de 

informații la care este expus propriul copil. 

"S-au derulat în școli tot felul de programe de educație sexuală ciudate care pot fi 

întelese greșit de copii. În primul rând aceste programe trebuie făcute gradual, în 

funcție de vârsta copiilor.  
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La clasele primare de exemplu, educația sexuală de foarte multe ori era predată sub 

forma unor filmulețe agresive pentru acestă vârstă. (...) E normal ca părinții să știe 

și să-și dea acordul în ceea ce privește educația pe care doresc să fie predată 

copiilor", a explicat Nicușor Halici pentru HotNews.ro. 

Ce prevede legea în vigoare (45/2020) 

 ”Derularea sistematică în unitățile școlare, cel puțin o dată pe semestru, de 

programe de educație pentru viață, inclusiv educație sexuală pentru copii, în 

vederea prevenirii contactării bolilor cu transmitere sexuală și a gravidității 

minorelor. 

Amendamentul nou introdus: 

 "Derularea sistematică în unitățile școlare cu acordul scris al părinților sau 

reprezentanților legali ai copiilor de programe de educație pentru 

viața inclusiv educație sanitară în vederea prevenirii contractării bolilor cu 

transmitere sexuală și gravidității minorelor". (Autorii amedamentului: 

Robert Sighiartău (PNL), Florica Cherecheş (PNL), Elena Hărătău (PSD), 

Steluţa-Gustica Cătăniciu (neafiliat), Adrian Solomon (PSD), Nicuşor Halici 

(PSD) şi Titus Corlăţean (PSD). 

Deputați juriști au dat raport favorabil proiectului de lege amendat iar acesta 

urmează să intre miercuri, la vot final. Camera Deputaților este forul decizional în 

acest caz. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 ANI: Data limită pentru depunerea declaraţiilor anuale de avere şi de 

interese este 15 iunie 

Agenţia Naţională de Integritate (ANI) a anunţat, miercuri, că data limită pentru 

depunerea declaraţiilor anuale de avere şi de interese este 15 iunie. 
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"Având în vedere Hotărârea Guvernului nr. 394/2020 privind declararea stării de 

alertă şi măsurile care se aplică pe durata acesteia pentru prevenirea şi combaterea 

efectelor pandemiei de COVID-19, Agenţia recomandă persoanelor responsabile 

cu implementarea dispoziţiilor Legii nr. 176/2010 transmiterea declaraţiilor de 

avere şi de interese prin poştă. (...) Totodată, atragem atenţia asupra faptului că 

activitatea de lucru cu publicul la sediul Agenţiei se va efectua cu respectarea 

prevederilor legale privind instituirea stării de alertă", se arată într-un comunicat al 

ANI transmis AGERPRES. 

 

Agenţia reaminteşte că declaraţiile de avere se fac în scris, pe propria răspundere şi 

cuprind drepturile şi obligaţiile declarantului, ale soţului/soţiei, precum şi ale 

copiilor aflaţi în întreţinere şi vor cuprinde toate datele şi informaţiile solicitate de 

formular. În cazul veniturilor, se vor declara veniturile obţinute în anul fiscal 

anterior încheiat la 31 decembrie, iar în cazul celorlalte capitole din declaraţie, se 

va menţiona situaţia la data declarării. 

 

"Declaraţiile de interese se fac în scris, pe propria răspundere şi cuprind funcţiile şi 

calităţile (deţinute la data completării declaraţiei) prevăzute în Anexa nr. 2, din 

Legea nr. 176/2010, potrivit prevederilor Legii nr. 161/2003 (...). Persoanele 

suspendate din exerciţiul funcţiei sau al demnităţii publice pentru o perioadă ce 

acoperă integral un an fiscal vor actualiza declaraţiile în termen de 30 de zile de la 

data încetării suspendării", precizează ANI. 

 

Pentru facilitarea procesului de completare a declaraţiilor, se recomandă utilizarea 

formularelor electronice ale declaraţiilor de avere şi de interese, disponibile pe site-

ul instituţiei. 

 

În conformitate cu prevederile legale în vigoare, în declaraţiile de avere şi de 

interese se vor anonimiza adresa imobilelor declarate cu excepţia localităţii unde 

sunt situate, adresa instituţiei care administrează activele financiare, codul numeric 

personal şi semnătura. În situaţia în care declaraţiile de avere conţin date cu 

caracter personal ale unor terţi care nu au fost informaţi că vor fi făcute publice, 

aceştia au posibilitatea de a solicita ANI anonimizarea respectivelor informaţii. 
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"Persoanele responsabile cu implementarea prevederilor referitoare la declaraţiile 

de avere şi declaraţiile de interese asigură afişarea şi menţinerea declaraţiilor de 

avere şi ale declaraţiilor de interese pe pagina de Internet a instituţiei, dacă aceasta 

există, sau la avizierul propriu, în termen de cel mult 30 de zile de la primire (...). 

Persoanele desemnate vor transmite Agenţiei, până la data de 1 august 2020, lista 

definitivă cu persoanele care nu au depus în termen sau au depus cu întârziere 

declaraţiile de avere şi declaraţiile de interese, însoţită de punctele de vedere 

primite", se mai menţionează în comunicat. 

 

În cazurile în care există norme speciale sau clauze referitoare la asigurarea 

confidenţialităţii veniturilor declarantului sau ale membrilor familiei sale, se 

anexează la declaraţia de avere un document justificativ, situaţie în care ANI poate 

dispune anonimizarea veniturilor. Declaraţiile de avere se vor completa la toate 

rubricile, urmând ca pentru fiecare caz în parte, pe baza documentelor anexate, 

inspectorii de integritate să procedeze conform prevederilor legale privind 

anonimizarea informaţiilor. 

 

ANI reaminteşte că nerespectarea termenului pentru depunerea declaraţiilor, 

nedeclararea cuantumului veniturilor realizate sau declararea acestora cu trimitere 

la alte înscrisuri constituie contravenţie şi se sancţionează cu amendă de la 50 la 

2.000 de lei, putând fi declanşată din oficiu procedura de evaluare. Aceleaşi 

amenzi se aplică şi pentru nerespectarea obligaţiilor de către persoanele 

responsabile cu implementarea prevederilor legale.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 MEC - sesiuni speciale: Evaluarea Naţională începe pe 29 iunie; 

Bacalaureatul pe 6 iulie 

Absolvenţii de gimnaziu şi de liceu care la Evaluarea Naţională şi la Bacalaureat 

vor avea temperatura peste maximul admis, vor fi în izolare sau carantină din 

cauza epidemiei de COVID-19, precum şi cei care nu vor participa din alte motive 

medicale se vor putea înscrie la sesiuni speciale ale acestor examene, potrivit unui 

ordin al ministrului Educaţiei şi Cercetării, Monica Anisie. 
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Potrivit MEC, în contextul epidemiologic actual, Anisie a aprobat un ordin privind 

organizarea sesiunilor speciale de Evaluare Naţională şi Bacalaureat în vederea 

"asigurării egalităţii de şanse". 

 

Calendarul sesiunii speciale a Evaluării Naţionale este următorul: 

 

* 22-26 iunie - înscrierea candidaţilor; 

 

* 29 iunie - Limba şi literatura română; 

 

* 30 iunie - Matematică; 

 

* 1 iulie - Limba şi literatura maternă; 

 

* 2 iulie - afişarea rezultatelor (ora 12,00); 

 

* 2 iulie - depunerea contestaţiilor (între orele 14,00 - 19,00); 

 

* 4 iulie - afişarea rezultatelor finale (după ora 12,00); 

 

Calendarul sesiunii speciale a examenului naţional de Bacalaureat este următorul: 

 

* 29 iunie-3 iulie - înscrierea candidaţilor; 

 

* 6 iulie - Limba şi literatura română - proba E a) - proba scrisă; 

 

* 7 iulie - proba obligatorie a profilului - proba E c) - proba scrisă; 

 

* 8 iulie - proba la alegere a profilului şi a specializării - proba E d) - proba scrisă; 

 

* 9 iulie - Limba şi literatura maternă - proba E b) - proba scrisă; 

 

* 10 iulie - afişarea rezultatelor (ora 12,00); 

 

* 10 iulie - depunerea contestaţiilor (între orele 14,00 - 19,00); 
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* 12 iulie - afişarea rezultatelor finale (după ora 12,00). 

 

Sesiunea ordinară a Evaluării Naţionale este programată în perioada 15 - 17 iunie, 

iar prima sesiune a Bacalaureatului 22 - 25 iunie.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Electrica, Hidroelectrica și SAPE fac consorțiu pentru a cumpăra CEZ 

România 

Companiile românești Electrica, Hidroelectrica și Societatea de Administrare a 

Participatiilor in Energie (SAPE) doresc să facă un consorțiu pentru a achiziționa 

activele pe care cehii de la CEZ le au în România, potrivit unui anunț al Electrica 

pe bursă. Practic, CEZ vinde tot ce are în România, adică și parcul eolian din 

Dobrogea şi distribuția din Oltenia. Prin Ministerul Economiei, statul este acționar 

majoritar la Hidroelectrica (80% ), acționar unic la SAPE, iar la Electrica deține un 

pachet 48,7%. 

"Electrica doreste sa informeze actionarii si investitorii cu privire la faptul ca este 

in curs de a explora posibilitatea participarii sale, in cadrul unui potential 

consortiu format impreuna cu Societatea de Administrare a Participatiilor in 

Energie S.A. (S.A.P.E. S.A.) si Societatea de Producere a Energiei Electrice in 

Hidrocentrale Hidroelectrica S.A., la procedura competitiva organizata de CEZ 

a.s. pentru vânzarea filialelor sale din România. Electrica va informa in mod 

prompt actionarii si investitorii in legatura cu orice aspecte privind potentiala 

participare in cadrul proiectului descris mai sus, ce vor trebui raportate in 

conformitate cu prevederile legale aplicabile", se arată în anunțul Electrica. 

De asemenea, Hidrolectrica are pe ordinea de zi a ședinței AGA din 25 iunie 

aprobarea depunerii unei oferte angajante pentru grupul CEZ. Tot atunci se vor 

aproba partenerii cu care Hidroelectrica va forma un consorțiu. 
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Ce ar putea cumpăra consorțiul? Grupul CEZ din România include compania de 

distribuție (1,4 milioane portofoliu de clienți, 6.826 GWh de energie electrică 

livrata în 2018), cel mai mare parc eolian de pe uscat din Europa situat la 

Fântânele-Cogealac (capacitate instalată de 600 MW, producție de 1.105 GWh in 

2018), sistemul hidroelectric din Reșița format din patru lacuri de acumulare și 

patru micro hidrocentrale (capacitate instalată 22 MW în total, producție de 83 

GWh in 2018) și furnizarea de energie electrică și gaze către clienții finali (vânzari 

de 3.425 GWh în 2018). 

Ofertele angajante ar fi trebuit trimise până la finalul lunii aprilie, însă Ordonanța 

militară 8 din 9 aprilie a blocat procesul de vânzare. Motivul pe care statul român 

l-a avut în vedere a fost posibila devalorizare a CEZ în cazul apariției unei crize 

economice. Ordonanța prevedea că vânzarea/cumpărarea de pachete majoritare de 

acțiuni ale companiilor din Sistemul Energetic Național, indiferent de forma de 

proprietate a acestora, este suspendată pe perioada stării de urgență. 

 

Astfel, statul a mai tras de timp. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 CEZ și-a manifestat vara trecută intenția de a vinde activele din România, 

iar în septembrie a lansat o testare de piaţă. 

România printre țările membre UE cu cele mai mari vânzări la pesticide 

România s-a situat în anul 2018 pe locul al şaselea în topul statelor membre UE cu 

cele mai mari vânzări de pesticide, după primii patru producători agricoli din 

Uniune (Franţa, Spania, Italia, Germania) şi Polonia, arată datele publicate 

miercuri de Eurostat. 

În perioada 2011-2018, vânzările de pesticide în UE au rămas stabile la 360 

milioane de kilograme pe an, informează Agerpres.  

 

 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-energie-23358094-cez-demarat-testele-pentru-vanzarea-activelor-din-romania.htm
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Împreună, Franţa, Spania, Italia şi Germania sunt responsabile pentru două treimi 

din vânzările anuale de pesticide în UE, în frunte fiind Franţa cu peste 80 milioane 

de milioane de kilograme în 2018. Comparativ, în România în anul 2018 vânzările 

de pesticide s-au situat la aproximativ 11 milioane de kilograme pe an. 

 

Când vine vorba de categorii de pesticide vândute, în 2018 cele mai mari volume 

de vânzări au fost înregistrate la Fungicide şi bactericide (45%), urmate de 

Ierbicide (32%), Insecticide şi acaricide (11%). 

 

În 2018 comparativ cu 2011, datele Eurostat arată că cele mai mari creşteri ale 

vânzărilor de pesticide a fost înregistrate în Cipru (94%), Austria (53%), Franţa 

(39%) şi Slovacia (38%). Pe de altă parte, cele mai mari scăderi ale vânzărilor de 

pesticide au fost înregistrate în Portugalia (minus 43%), Irlanda ( minus 28%) şi 

Cehia (minus 27%). Alte state care au înregistrat scăderi ale vânzărilor de pesticide 

sunt Italia, Olanda, Belgia şi România. 

 

Franţa, Spania, Italia şi Germania sunt principalii producători agricoli din UE, 

reprezentând împreună 51% din suprafaţa totală utilizată în agricultură în UE şi 

49% din terenul arabil din UE. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 1,3 milioane de romani s-au intors in tara in 2 luni, pentru ca au ramas fara 

job. Vor sa plece inapoi, dar o conditie e esentiala 

Aproape 1,3 milioane de romani s-au intors in tara in ultimele doua luni, 

determinati, in cea mai mare parte, de pierderea locurilor de munca pe care le 

aveau in tari precum Spania, Italia, Marea Britanie sau Germania, potrivit unei 

statistici realizate de eJobs Romania. 

 

Compania a observat ca, odata cu relaxarea masurilor in majoritatea tarilor, 

romanii au reinceput sa caute locuri de munca in strainatate, 20.000 de aplicari 

pentru joburile din afara tarii fiind inregistrate in luna mai. 
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Romanii si-au schimbat criteriile dupa care aleg un job, asigurarea medicala fiind 

considerata importanta, lucru care nu se intampla inainte de pandemie. 

 

"Speriati de impactul pe care pandemia l-a avut asupra economiilor din tarile in 

care plecasera la munca, dar si de valul urias de infectari, acestia s-au intors acasa 

si au inceput, in prima faza, sa isi caute joburi noi in Romania. Odata cu ridicarea 

masurilor de lockdown din multe tari europene, s-a observat si o crestere in 

numarul de aplicari pentru locurile de munca din strainatate", a transmis, marti, 

eJobs. 

 

"Sunt multi romani care au asteptat momentul in care sa se simta cat de cat siguri 

sa se intoarca la munca in afara tarii, insa, fata de anii trecuti, inca vedem o rezerva 

in dorinta de a pleca. 

 

Unul dintre motive este acela ca oamenii au inceput sa ia in calcul mai multe 

aspecte atunci cand decid sa emigreze, cum ar fi certitudinea ca viitorul angajator 

le va oferi asigurare de sanatate sau ca vor avea un salariu suficient de mare incat 

sa isi poata permite ingrijiri medicale sau spitalizare in cazul unei posibile infectari 

cu coronavirus. Inainte de perioada aceasta, rar era conditionata plecarea din tara 

de astfel de criterii", afirma Bogdan Badea, CEO eJobs Romania. 

 

Astfel, in luna mai au fost inregistrate aproximativ 20.000 de aplicari pentru 

joburile din strainatate, tarile cele mai cautate de candidati fiind Germania, Franta, 

Olanda, Marea Britanie si Grecia. Daca pana acum cativa ani Spania si Italia 

dominau acest clasament, acum se afla abia pe locurile 8 si 9 in preferintele 

romanilor, fiind detronate de destinatii precum Austria sau Belgia. 

 

"De cealalta parte, cele mai multe locuri de munca disponibile vin din partea 

angajatorilor din Germania, Olanda, Norvegia si Belgia, Italia si Spania coborand, 

si de aceasta data, in top, fata de anii trecuti", adauga Bogdan Badea. 

 

O alta schimbare interesanta in dinamica ultimelor doua luni si jumatate este legata 

de faptul ca cea mai cautata categorie de candidati este cea a specialistilor din 

sectorul medical. 
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Aproape 4.000 de joburi in acest domeniu au fost postate doar in luna mai. 

Urmatorii cei mai cautati sunt muncitorii calificati, candidatii care vor sa lucreze in 

productie si cei cu experienta in constructii si instalatii. 

 

"Asa cum era de asteptat, a scazut numarul de joburi disponibile pentru cei care vor 

sa lucreze in turism sau in zona de baby-sitting si menaj. Iar suprasolicitarea 

sistemelor medicale in acest context atipic a determinat multe tari sa apeleze la 

import de personal medical, astfel incat sa faca fata volumului de munca urias. 

Este, poate, pentru prima oara cand sunt cautati mai multi specialisti decat 

muncitori", mai spune Bogdan Badea. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Romanii care s-au intors in tara din cauza pandemiei, asteptati sa lucreze in 

constructii: E nevoie de 500.000 de angajati 

Sectorul constructiilor are nevoie de romanii care s-au intors in tara, in contextul 

pandemiei de COVID-19, a transmis Asociatia Romana a Constructorilor de 

Autostrazi (ARCA), precizand ca deficitul de forta de munca in acest domeniu 

ajunge la 500.000 de persoane. 

 

ARCA spune ca intoarcerea romanilor in contextul pandemiei de COVID-19 

reprezinta "o sansa unica pentru a mentine si valorifica in tara aceasta categorie de 

forta de munca". 

 

"In acest sens, membrii ARCA propun tuturor patronatelor din domeniul 

constructiilor si autoritatilor responsabile din acest sector, spre dezbatere, un plan 

pentru angajarea romanilor care lucreaza, in mod normal, in afara granitelor si care 

au revenit in tara de la inceputul anului. 

 

In prezent, deficitul de forta de munca in sectorul constructiilor 

(constructii/reabilitari autostrazi, constructii/reabilitari drumuri sau retele edilitare 

in mediul rural si in mediul urban, constructii civile) din Romania ajunge la 

aproximativ 500.000 de persoane", a transmis, marti, ARCA, printr-un comunicat 

de presa. 
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Potrivit sursei citate, multi dintre romanii care au revenit in tara sunt specializati in 

domeniul constructiilor si pot fi integrati cu usurinta in activitatea santierelor 

deschise la nivel national. 

 

ARCA are mai multe propuneri pentru a facilita accesul romanilor care s-au intors 

in tara la oferta locurilor de munca din domeniul constructiilor: 

 

- Crearea unei platforme online de catre autoritati, cu ajutorul careia romanii care 

au revenit in tara, in contextul pandemiei de COVID-19, sa se poata inscrie in 

domeniul in care pot activa. 

 

- Realizarea unei burse online a locurilor de munca in domeniul constructiilor, 

printr-un efort comun al patronatelor din acest sector, alaturi de autoritatile 

responsabile. 

 

- Realizarea unui parteneriat solid stat-companii private din domeniul constructiilor 

pentru instruirea fortei de munca si atestarea celor care au nevoie de o calificare 

generatoare de venituri mai mari, corespunzatoare nivelului de pregatire. 

 

- Crearea, cu sprijinul autoritatilor din domeniile Educatiei si Muncii si Protectiei 

Sociale, a unui mecanism simplu si rapid prin care sa fie echivalate atestatele sau 

diplomele de calificare obtinute de romani in strainatate. 

 

"Solutiile propuse ar determina o dezvoltare rapida a sectorului constructiilor, ar 

reduce atat somajul in randul celor care s-au intors in tara, cat si munca la negru 

din acest domeniu si, cel mai important, le-ar permite acestor persoane sa ramana 

acasa, alaturi de familiile lor, si sa aiba un nivel de trai decent", a mai transmis 

ARCA. 

(Sursa: ziare.com) 
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 Studiu: 13 furnizori de gaze pentru consumatorii casnici propun un pret mai 

mare, dupa liberalizare 

In situatia liberalizarii pietei de gaze, din 35 de furnizori care vand gaze in regim 

reglementat catre consumatorii casnici, noua propun un pret mai mic decat pretul 

din prezent, cinci mentin pretul si 13 propun un pret mai mare decat in prezent, 

conform unui studiu realizat de Asociatia Energia Inteligenta. 

 

"Asociatia Energia Inteligenta a realizat un studiu privind situatia liberalizarii 

pietei de gaze si ofertele publice ale furnizorilor de gaze care au in prezent 

consumatori de gaze carora le furnizeaza gaze in regim reglementat. Analizand 

ofertele celor 35 de furnizori care vand gaze in regim reglementat catre 

consumatorii casnici, publicate pe site-urile proprii, comparativ cu pretul 

reglementat pe care acesti consumatori il au in prezent, constatam ca 9 dintre acesti 

furnizori propun un pret mai mic decat pretul din prezent, 5 mentin pretul si 13 

propun un pret mai mare decat pretul din prezent", se precizeaza intr-un comunicat 

al AEI remis marti AGERPRES. 

 

Presedintele AEI, Dumitru Chisalita, a explicat, in context, ca Asociatia a calculat 

un pret orientativ al gazelor la nivelul consumatorilor casnici care primesc gaze de 

la diversi furnizori, folosind datele publicate in comparatorul de pret de pe siteul 

ANRE. 

 

"Acest pret orientativ ne permite sa apreciem discounturile pe care clientii casnici 

le pot solicita furnizorului lor de gaze fata de preturile actuale", a declarat Dumitru 

Chisalita. 

 

Scazand din preturile ofertate pe site-urile proprii tarifele de distributie si tarifele 

de transport, asa cum au fost publicate de furnizori pe site-ul ANRE, a fost obtinut 

pretul marfa al gazelor naturale si comisioanele furnizorului, se arata in 

comunicatul AEI. 

 

Din compararea pretului marfa al gazelor si a comisioanelor furnizorilor, studiul a 

evidentiat 'o diferenta uriasa intre aceste valori la nivelul diferitilor furnizori'.  
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Diferenta intre valoarea cea mai mica si valoare cea mai mare a pretului gazelor 

achizitionate este de 2,32 de ori. Potrivit AEI, este "putin probabil ca intr-o piata sa 

apara o diferenta atat de mare care sa se datoreze exclusiv tranzactionarii pretului 

marfa al gazelor". 

 

Considerand pretul marfa al gazelor naturale si comisioane la valoarea de 73,31 

lei/MWh (al treilea cel mai mic pret marfa + comisioane din ofertele existente) si 

aplicand exact aceleasi tarife de transport si distributie pe care furnizorii le au 

publicate pe site-ul ANRE, analiza asociatiei a obtinut pretul orientativ al gazelor 

pe care consumatorii reglementati ai acestor furnizori l-ar avea ca si baza de 

negociere cu furnizorii lor. 

 

Compania ENGIE, care conform rapoartelor ANRE detine o cota de piata de 

52,84% din piata reglementata, propune un pret final ofertat incepand cu data de 1 

iulie 2020 exprimat de 124,92 lei/MWh, pretul final orientativ care poate fi folosit 

ca baza de negocierea a pretului gazelor cu furnizorii actuali de gaze (in lei/MWh) 

fiind de 115,84, diferenta in procente fiind de -7%. 

 

Compania E.ON Gaz Furnizare, care detine o cota de 39,36% din piata 

reglementata, propune un pret final ofertat de 131,92 lei/MWh, pretul final 

orientativ care poate fi folosit ca baza de negocierea a pretului gazelor cu furnizorii 

actuali de gaze fiind de 113,12 lei/MWh, diferenta in procente fiind de -14% 

 

Conform analizei AEI, cea mai mare diferenta dintre pretul final ofertat incepand 

cu data de 1 iulie 2020 si pret final orientativ care poate fi folosit ca baza de 

negocierea a pretului gazelor cu furnizorii actuali de gaze este de -38% (furnizorul 

VEGA 93), iar cea mai mica este de -3% (furnizorii Gaz Vest si Instant Construct) 

 

"Pretul Corect la Gaze se poate determina doar analizand datele fiecarei categorii 

omogene de clienti in parte: cantitatea de gaze care urmeaza a fi consumata, 

dinamica zilnica, lunara, semestriala a consumului, posibilitatile de decontare, 

posibilitati de substituire a gazelor etc', precizeaza sursa citata. 
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Asociatia Energia Inteligenta reuneste profesionisti din domeniul energiei electrice 

si gazelor naturale, care militeaza pentru un pret corect al gazelor naturale si pentru 

cresterea transparentei in piata de energie din Romania. Misiunea asociatiei este de 

a contribui la o mai buna informare a consumatorilor de gaze si de energie din tara 

noastra. 

 

Potrivit secretarului de stat din Ministerul Economiei, Energiei si Mediului de 

Afaceri, Niculae Havrilet, piata de gaze naturale are cel mai scazut nivel din punct 

de vedere al pretului, un nivel istoric, astfel ca la ora actuala vorbim de preturi 

incepand cu 25 de lei pe pietele adiacente Romaniei comparativ cu momentul 

inceperii procesului de liberalizare din 2012, cand pretul administrativ era 45 lei pe 

megawatt. 

 

In context, ministrul Economiei, Virgil Popescu, a aratat, saptamana trecuta, ca 

practica actuala a furnizorilor de gaze naturale de a trimite clientilor oferte de 

contracte pentru perioada de dupa liberalizarea pietei la un pret similar cu cel din 

contractele anterioare este o golanie, in conditiile in care pretul de achizitie al 

gazelor de catre furnizori va fi mult mai mic dupa liberalizare. 

 

Ministrul de resort a sustinut ca, in ultima instanta, Guvernul poate interveni pentru 

limitarea adaosurilor comerciale practicate de furnizorii de gaze naturale, pe baza 

Legii Concurentei. 

 
(Sursa: Agerpres) 

 

 Ordonanța care împiedică Exxon să vândă rușilor participația din Marea 

Neagră, contestată de asociația ROPEPCA 

OUG 27/2020 de modificare a Legii petrolului, act normativ adoptat în februarie 

din motive se siguranță națională, trebuie revizuit, consideră Asociația Română a 

Companiilor de Explorare și Producție Petrolieră (ROPEPCA). Asociația susține 

că modificările introduse limitează investițiile în această perioadă de criză și 

incertitudine, și chiar și ulterior.  

http://www.agerpres.ro/


 

CNSLR Fratia | Revista Presei 3 iunie 2020 40 

 

Reamintim că principalul scop al OUG 27/2020 era împiedicarea companiei 

americane Exxon să vândă către rușii de la Lukoil. 

 

Acum, ROPEPCA susține că Ordonanța de Urgență trebuie revizuită, invocând 

impactul COVID-19 asupra industriei petroliere globale și cel al priorității 

Guvernului de a relansa economia națională. 

 

Ordonanța a fost emisă prin referire la necesitatea transpunerii Directivei 

94/22/CE, impunând un control crescut al statului asupra tranzacțiilor de petrol și 

gaze din motive de securitate națională. 

 

"În forma actuală, modificările introduse ar putea pune în pericol investițiile 

viitoare prin diminuarea încrederii investitorilor. Astfel, efectul negativ va fi 

resimțit și asupra locurilor de muncă din industrie, asupra sectorului de servicii 

petroliere adiacente și va reduce veniturile la bugetul de stat, ceea ce va duce la 

serioase impedimente în relansarea economiei în perioada ulterioară stării de 

urgență", arată ROPEPCA într-un comunicat de presă. 

 

Potrivit acesteia, faptul că statul poate refuza acordarea de noi acorduri petroliere 

companiilor din afara Uniunii Europene, din motive de securitate națională, va 

reduce încrederea investitorilor internaționali și va limita concurența pentru noi 

acorduri și proiecte în România. În lipsa unei proceduri transparente și stabile 

pentru revizuirea ofertelor de concesionare depuse de companiile non-UE, 

investitorii pot găsi cadrul de reglementare ca fiind insuficient de atrăgător sau de 

predictibil pentru asigurarea finanțării proiectelor, mai susține ROPEPCA. 

 

Potrivit ordonanței, cordurile petroliere existente pot fi reziliate unilateral de 

Guvern, la propunerea Agenției Naționale pentru Resurse Minerale (ANRM), din 

motive de securitate națională. ROPEPCA afirmă că în lipsa unei scheme de 

despăgubire adecvate, rezilierea acordurilor petroliere în curs de desfășurare din 

motive de securitate națională constituie o încălcare a regulilor obligatorii ale 

oricărui contract, precum și o încălcare a BIT-urilor existente. O astfel de 

prevedere introduce un risc semnificativ pentru investiții și expune statul la riscuri 

de litigii, cu impact economic ridicat și efecte pe termen lung asupra dezvoltării 

indutriei de explorare și producție petrolieră, mai arată ROPEPCA. 
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În opinia asociației, aprobarea obligatorie a Guvernului pentru transferurile de 

acorduri petroliere, la propunerea ANRM, fără termene clare, va face procesul de 

transfer lent și incert, descurajând investițiile și conducând investitorii către alte 

țări unde riscurile sunt mai mici. Prevederea creează un proces de aprobare cu două 

niveluri (ANMR/Guvern), fără termene și proceduri clare, făcând condițiile de 

transfer din România împovărătoare, în comparație cu alte țări din UE. Acest 

aspect va avea efecte negative asupra economiei românești și a locurilor de muncă 

din industrie 

 

ROPEPCA este de părere că subiectul securității naționale, în special în contextul 

energiei, este într-adevăr unul sensibil, fiind o prioritate necontestată pentru țările 

bogate în resurse energetice, cum este România. Acesta este motivul pentru care 

solicită ca politica guvernamentală să vizeze aplicarea strategică a aspectelor de 

securitate națională, de la caz la caz, fără a afecta investițiile potențiale în industrie 

și în general încrederea investitorilor. 

OUG aprobată cu avizul CSAT 

Reamintim că această ordonanță de urgență a fost aprobată cu avizul CSAT. 

Potrivit OUG, autoritățile române vor putea refuza, din motive de siguranță 

națională, concesionarea și executarea de operațiuni petroliere de explorare, 

dezvoltare și exploatare a unui zăcământ petrolier de către persoane juridice care 

sunt efectiv controlate de țări terțe Uniunii Europene sau de resortisanți ai țărilor 

terțe Uniunii Europene. 

Proiectul mai prevede că orice transfer făcut fără aprobarea Guvernului este lovit 

de nulitate. 

În cazul acordurilor petroliere în vigoare, la propunerea autorității competente, în 

cazul de față Agenția Națională pentru Resurse Minerale (ANRM), Guvernul, din 

motive de siguranță națională, poate aproba rezilierea acordului petrolier. 
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În care are loc o operațiune de preluare a controlului titularului unui acord petrolier 

sau are loc o schimbare în structura acționariatului cu drept de control asupra 

titularului, acesta are obligația să notifice autoritatea competentă, iar acordul 

petrolier poate să își mențină valabilitatea, să se revizuiască în noile condiții, sau să 

fie reziliat, după caz, prin hotărâre a Guvernului, la propunerea autorității 

competente. 

 

Nerespectarea acestor prevederi are ca efect pierderea calității de titular de acord 

petrolier a persoanei juridice române sau străine în cauză, în situația în care acordul 

petrolier are mai mulți titulari, iar în situația în care acordul petrolier are un singur 

titular, acesta încetează de drept. 

 

Aceste prevederi ar putea bloca o eventuală tranzacție nefavorabilă statului român, 

în condițiile în care Exxon Mobil intenționează să vândă participația de 50% din 

proiectul Neptun de explorare și exploatare a gazelor din Marea Neagră. 

 

De altfel, premierul Ludovic Orban a declarat, într-un interviu acordat 

HotNews.ro, că România poate găsi o soluție care să impiedice o decizie care să 

nu-i convină. 

 

Statul român încurajează compania românească Romgaz să fie parte din tranzacție. 

De altfel, ministrul economiei Virgil Popescu a spus în mai multe rânduri că 

dorește ca Romgaz să fie cotă parte dintr-un consorțiu cu OMV Petrom și 

compania de gaze din Polonia pentru preluarea participației. 

 

Potrivit informațiilor vehiculate în spațiul public, ar fi interesate mai multe 

companii de participația de 50% pe care Exxon Mobil o deține în proiectul Neptun 

de explorare și exploatare a gazelor din Marea Neagră, alături de OMV Petrom. Pe 

de-o parte ar fi un consorțiu format din compania românească Romgaz, Compania 

naţională de gaze naturale din Polonia, PGNiG, și OMV Petrom care are drept de 

preemțiune. Pe de altă parte ar fi și compania rusească Lukoil. Ar mai și Black Sea 

Oil& Gas. 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-energie-23609825-ludovic-orban-despre-vanzarea-catre-exxon-afacerii-din-marea-neagra-putem-face-noi-putem-gasim-solutie-pentru-impiedica-decizie-care-nu-convina.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-energie-23609825-ludovic-orban-despre-vanzarea-catre-exxon-afacerii-din-marea-neagra-putem-face-noi-putem-gasim-solutie-pentru-impiedica-decizie-care-nu-convina.htm
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Cine sunt membrii ROPEPCA: OMV Petrom, NIS, Amroco, Expert Petroleum, 

Stratum, Mazarine Energy, Hunt Oil Company, Adx Energy, Panfora etc. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Financial Times: UE vrea să blocheze preluarea companiilor comunitare de 

către entităţi controlate de state terţe 

Uniunea Europeană intenţionează să revizuiască reglementările pentru a putea 

bloca preluarea companiilor europene de către entităţi rivale care beneficiază de 

subvenţii acordate incorect de guverne străine, arată un proiect de document 

obţinut de cotidianul Financial Times. 

 

Comisia Europeană elaborează un proiect de rezoluţie prin care vor fi propuse noi 

instrumente de monitorizare a companiilor deţinute sau susţinute de state străine 

care desfăşoară activităţi în Europa ori încearcă să pătrundă pe piaţa comunitară. 

 

"Propunerile, care nu au fost încă finalizate, reprezintă cel mai determinant pas al 

UE în sensul contracarării concurenţei incorecte din partea Chinei ori a altor state. 

Planurile ar putea amplifica tensiunile, într-o perioadă sensibilă a relaţiilor UE-

China, în contextul în care Beijingul reprimă protestele din Hong Kong, iar 

Bruxellesul vrea să ratifice un tratat de investiţii pe care cele două părţi au stabilit 

să îl definitiveze anul acesta", comentează Financial Times. Preşedintele 

Consiliului European, Charles Michel, şi cel al Comisiei Europene, Ursula von der 

Leyen, ar urma să organizeze un summit cu participarea premierului Chinei, Li 

Keqiang, la sfârşitul lunii iunie, exact când ar putea fi publicat planul Comisiei 

Europene, citează Mediafax 

Potrivit iniţiativei, Comisia Europeană va putea evalua impactul subvenţiilor 

acordate de guverne noneuropene şi care generează implicaţii asupra situaţiei 

concurenţiale în Europa. 

 

"Există din ce în ce mai multe situaţii în care subvenţii străine par să fi facilitat 

achiziţia de participaţii în spaţiul UE sau au distorsionat politicile preţurilor pentru 

beneficiari.  
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Actualele instrumente politice ale UE nu abordează toate posibilele efecte 

distorsionante ale subvenţiilor străine. Acest plan prevede introducerea unor noi 

instrumente pentru abordarea acestor provocări şi pentru asigurarea unui cadru egal 

pe piaţa internă", se arată în proiectul de document. 

 

Germania şi Franţa au cerut în mod repetat un cadru de reglementare care să 

echilibreze nivelul de joc dintre europeni şi chinezi, 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 UE, ”şocată” şi ”consternată”, la fel ca populaţia SUA, de folosirea forţei 

excesive în asfixierea lui George Floyd; ”Toate vieţile contează. Vieţile celor 

de culoare contează, de asemenea”, subliniază Josep Borrell 

UE, ”şocată” şi ”consternată”, la fel ca populaţăia SUA, de folosirea forţei 

excesive în asfixierea lui George Floyd; ”Toate vieţile contează. Vieţile celor de 

culoare contează, de asemenea”, subliniază Josep Borrell (Foto: Twitter) 

Uniunea Europeană este şocată de moartea americanului George Floyd, un bărbat 

de culoare asfixiat de către un poliţist alb în timpul unei arestări, şi deplânge 

folosirea forţei excesive de către apărătorii ordinii, a declarat marţi Înaltul 

Reprezentant UE pentru Politică Externă Josep Borrell, relatează AFP. 

 Distribuie pe Facebook  Distribuie pe Twitter  Distribuie pe Email 

”Aici, în Europa, la fel ca populaţia Statelor Unite, suntem şocaţi şi consternaţi de 

moartea lui George Floyd. Eu cred că toate societăţile trebuie să rămână atente faţă 

de utilizarea excesivă a forţei de către gardienii ordinii”, a declarat spaniolul într-o 

conferinţă de presă la Bruxelles. 

”Toate vieţile contează. Vieţile celor de culoare contează, de asemenea”, a 

subliniat Borrell. 

 

 

http://facebook.com/share.php?u=http%3A%2F%2Fnews.ro%2Fexterne%2Fue-socata-consternata-fel-populatia-sua-folosirea-fortei-excesive-asfixierea-george-floyd-toate-vietile-conteaza-vietile-celor-culoare-conteaza-asemenea-subliniaza-josep-borrell-1922400002002020061419379382
https://twitter.com/intent/tweet?url=http%3A%2F%2Fnews.ro/rd-19379382&text=UE%2C+%E2%80%9D%C5%9Focat%C4%83%E2%80%9D+%C5%9Fi+%E2%80%9Dconsternat%C4%83%E2%80%9D%2C+la+fel+ca+popula%C5%A3ia+SUA%2C+de+folosirea+for%C5%A3ei+excesive+%C3%AEn+asfixierea+lui+George+Floyd%3B+%E2%80%9DToate+vie%C5%A3ile+conteaz%C4%83.+Vie%C5%A3ile+celor+de+culoare+conteaz%C4%83%2C+de+asemenea%E2%80%9D%2C+subliniaz%C4%83+Josep+Borrell


 

CNSLR Fratia | Revista Presei 3 iunie 2020 45 

 

”Trebuie să asigurăm peste tot, mai ales în societăţile care sunt bazate pe statul de 

drept, reprerzentarea democratică şi respectarea libertăţilor, ca persoanele 

însărcinate să vegheze la (respectarea) ordinii să nu-şi folosească capacităţile aşa 

cum s-a întâmplat în această moarte foarte nefericită a lui George Floyd”, a insistat 

şeful diplomaţiei europene. 

Josep Borrell a îndemnat la ”dezescaladarea tensiunilor” în Statele Unite. 

Preşedintele american Donald Trump - care se confruntă cu cele mai importante 

tulburări civile din mandatul său, în contextul în care sute de mii de americani 

protestează faţă de britalitatea poliţiei şi inegalităţi sociale - a promis să restautreze 

ordinea şi a ameninţat cu desfăşurarea armatei în vederea opririi violenţelor care 

zguduie ţara de o săptămână. 

(Sursa: news.ro) 

 


